



Journal of Russian Law. -2024

ISSN 1605--6590

URL - <http://jrp.jes.su>

All right reserved

No. 6 Volume 28. 2024

On the Issue of Changing the Paradigm of Social Security Law in Russia

Tatyana Guseva

*North-Western Branch, Russian State University of Justice
St. Petersburg, Russia*

Alla Blagodir

*Kutafin Moscow State Law University (MSAL)
Moscow, Russia*

Abstract

In the Russian science of social security law, studies appear in which individual scientists attempt to substantiate the unity of state and non-state social security and see in this a “new look” of social security law. The hypothesis put forward by them about the acquisition of a private-public nature by the industry necessitates a theoretical analysis of the essence of the paradigm of social security law and the identification of conditions for its change.

The purpose of the study is to answer the question about the need to change the paradigm of Russian social security law. The objectives of the research are: consideration of the concept of a scientific paradigm from the perspective of a general scientific and industrial approach; analysis of the formation of the scientific paradigm of social security law; identifying the prerequisites for its change at the present stage of development of Russian society.

The methodological basis of the study was made up of general scientific (dialectical, logical, systemic, analysis and synthesis) and special (comparative legal and formal legal) methods.

The chosen approach to the study of the paradigm of social security law allowed us to state that the foundations of the scientific paradigm of this branch of law were laid in the

middle of the twentieth century in the universal theory of V. S. Andreev. It was revealed that the changes in the social system that occurred were reflected in basic and particular theories, which did not become indicators of the entry of the social security law paradigm into a crisis phase. A modern view has been developed on the further development of the branch of social security law as a public law one with the recognition that related relations aimed at the social protection of citizens are regulated by other branches of law — labor, civil, etc., which is the most justified and, with strict adherence to it, is possible preservation and development of the social security system, guaranteeing citizens the right to social security.

Keywords list (en): scientific paradigm, public law, private law, social security law, non-state social security, contractual regulation, social protection

Date of publication: 07.06.2024

Citation link:

Blagodir A., Guseva T. On the Issue of Changing the Paradigm of Social Security Law in Russia // Journal of Russian Law. – 2024. – V. 28. – No. 6 C. 53-68 .

URL: <https://jrp.jes.su/s1605-65900000622-5-1-ru-214/>. DOI: 10.61205/S160565900029453-2

No orders found

К вопросу о смене парадигмы права социального обеспечения России

Гусева Татьяна Сергеевна

Северо-Западный филиал Российского государственного университета правосудия

Санкт-Петербург, Россия

Благодир Алла Леонтьевна

Московский государственный юридический университет имени О. Е. Кутафина (МГЮА)

Москва, Россия

Аннотация

В российской науке права социального обеспечения появляются исследования, в которых отдельные ученые предпринимают попытки обосновать единство государственного и негосударственного социального обеспечения и усмотреть в этом «новый облик» права социального обеспечения. Выдвигаемая ими гипотеза о приобретении отраслью частно-публичной природы обуславливает необходимость теоретического анализа сущности парадигмы права социального обеспечения и определения предпосылок для ее смены.

Цель исследования — ответить на вопрос о необходимости смены парадигмы российского права социального обеспечения. В качестве задач исследования обозначены: рассмотрение с позиции общенаучного и отраслевого подхода понятия научной парадигмы; анализ становления научной парадигмы права социального обеспечения; выявление предпосылок для ее смены на современном этапе развития российского общества.

Методологическую основу исследования составили общенаучные (диалектический, логический, системный, анализ и синтез) и специальные (сравнительно-правовой и формально-юридический) методы.

Выбранный подход к исследованию парадигмы права социального обеспечения позволил констатировать, что основы научной парадигмы отрасли были заложены в середине XX в. в универсальной теории В. С. Андреева. Произошедшие изменения общественного строя нашли отражение в базовых и частных теориях, которые не стали индикаторами вхождения парадигмы права социального обеспечения в фазу кризиса. Выработан современный взгляд на дальнейшее развитие отрасли права социального обеспечения как публично-правовой с признанием того, что смежные отношения, направленные на социальную защиту граждан, регулируются другими отраслями права — трудовым, гражданским и др. При строгом следовании такому подходу возможно сохранение и развитие системы социального обеспечения, гарантирующей гражданам право на социальное обеспечение.

Ключевые слова: научная парадигма, публичное право, частное право, право социального обеспечения, негосударственное социальное обеспечение, договорное регулирование, социальная защита

Дата публикации: 07.06.2024

Ссылка для цитирования:

Благодир А. Л. , Гусева Т. С. К вопросу о смене парадигмы права социального обеспечения России // Журнал российского права. – 2024. – Т. 28. – № 6 С. 53-68 .
URL: <https://jrp.jes.su/s1605-65900000622-5-1-ru-214/>. DOI: 10.61205/S160565900029453-2

User code: 0; Download date: 16.09.2024; URL - <http://jrp.jes.su/s1605-65900000622-5-1-ru-214/> All right reserved.